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جمعه سیاه نفت زیر سایه ترس از کرونا
قیمــت نفت در معاملات روز جمعه و به دنبال افزایش نگرانی ها نســبت به 
ســویه جدید ویروس کرونا، بدترین ســقوط را از پیش از اجرای توافق کاهش 
تولید اوپک پلاس در بهار سال گذشته تجربه کرد و نزدیک به ۱۰ دلار از ارزش 
خود را از دســت داد.به گزارش ایرنا، در حالی که جهان پس از واکسیناســیون 
گســترده علیه ویروس کرونا، به تدریج خود را آماده بازگشــت به شرایط عادی 
می کرد، شیوه سویه جدید این ویروس در آفریقا نگرانی ها را افزایش داده است. 
نگرانی هایی که با اعمال قرنطینه های گسترده در برخی کشورهای اروپایی باعث 
کاهش تقاضا برای انرژی شده و قیمت نفت را تحت تاثیر قرار داده است.در کنار 
این موضوع، اســتفاده از ذخایر نفت خام از سوی برخی مصرف کنندگان بزرگ 
نفــت مانند آمریکا، چین، ژاپن و هند نیــز تضعیف قیمت نفت را در معاملات 
هفته گذشته به دنبال داشته است. این عوامل سبب شد تا قیمت نفت فقط در 
یــک روز )جمعه پنجم آذر( بیش از ۱۱ درصد از ارزش خود را از دســت دهد. 
نفــت برنت در حالی معاملات هفتگی خود را به پایــان برد که روز جمعه ۱۱ 
درصد و در مجموع هفته گذشته ۸.۴ درصد از ارزش خود را از دست داد. برنت 
که هفته ها بالای ۸۰ دلار در هر بشــکه معامله می شــد حالا به ۷۲ دلار و ۷۲ 
ســنت رسیده است. نفت شاخص آمریکا نیز جمعه ۱۳ درصد از قیمت خود را 
از دست داد. شرایط این نفت شاخص بازارهای جهانی در معاملات هفتگی بدتر 
بود و در معاملات هفتگی افتی ۱۶ درصدی را ثبت کرد. نفت شــاخص آمریکا 
با این کاهش به زیر ۷۰ دلار در هر بشــکه رسید و ۶۸ دلار و ۱۵ سنت قیمت 
خورد. ســقوط کم ســابقه قیمت نفت در حالی اتفاق افتاده که پنجشنبه )۱۱ 
آذرماه( بیست و سومین نشست اوپک پلاس برگزار خواهد شد تا درباره چگونگی 
ادامه توافق کاهش تولید تصمیم گیری شود.پیش از این اعضای اوپک پلاس در 
واکنش به تصمیم مصرف کنندگان نفت درباره برداشــت از ذخایر نفتی، اعلام 
کرده بودند که بر ادامه توافق کاهش تولید پایبند هستند. باید منتظر بود و دید 
که آیا این سقوط باعث تغییر در چگونگی اجرای توافق کاهش تولید خواهد شد 

و اوپک پلاس عرضه نفت در سال ۲۰۲۲ را چگونه شروع خواهد کرد؟

تمایل اوپک پلاس
 به متوقف کردن افزایش تولید نفت

اوپک و متحدانش در آســتانه نشست هفته جاری وزیران این گروه، بدنبال 
شیوع واریانت جدید ویروس کرونا که بدترین ریزش قیمت نفت در بیش از یک 
سال گذشته را رقم زد، به میزان فزاینده ای تمایل پیدا کرده اند برنامه افزایش 
تولید را متوقف کنند.به گزارش ایسنا، بلومبرگ به نقل از نمایندگان اوپک پلاس 
که مایل نبودند نامشــان فاش شــود، در گزارشی نوشت: این گروه که متشکل 
از ۲۳ کشور تولیدکننده است و عربســتان سعودی و روسیه در راس آنها قرار 
دارند، تمایل پیدا کرده اســت در دیدار هفته جاری، توقف افزایش تولید برنامه 
ریزی شــده برای ژانویه را بررسی کند. این گروه پیش از این هم در واکنش به 
تصمیم آمریکا و سایر کشورهای مصرف کننده برای برداشت از ذخایر اضطراری، 
چنین گزینه ای را سبک و سنگین می کرد.باب مک نالی، رئیس شرکت مشاوره 
راپیدان انرژی و مقام ســابق کاخ سفید در این باره گفت: ظهور واریانت جدید 
کووید ۱۹ که ممکن اســت باعث تجدید قرنطینه ها و محدودیتهای سفر شود، 
دقیقا آن نوع تغییر در شرایط بازار است که ممکن است باعث شود وزیران اوپک 
پلاس از برنامه خود برای افزودن نفت بیشتر منصرف شوند.بهای معاملات نفت 
در بازار لندن و نیویورک به دلیل نگرانی از این که شناسایی شدن واریانت جدید 
ویروس کرونا در آفریقای جنوبی ممکن است به روند احیای اقتصادی شکننده 
آسیب بزند، بیش از ۱۰ درصد ریزش کردند.اوپک و متحدانش قرار است هفته 
جاری درباره افزودن ۴۰۰ هزار بشکه در روز در ژانویه تصمیم گیری کنند. این 
گروه در راستای تسهیل محدودیت عرضه ای که از سال گذشته به اجرا گذاشته 
اســت، در حال افزایش تدریجی تولید اســت و از اوت هر ماه ۴۰۰ هزار بشکه 
در روز به تولیدش اضافه کرده است. این گروه پس از این که جو بایدن، رئیس 
جمهور آمریکا برداشت هماهنگ از ذخایر نفت استراتژیک به همراه کشورهای 
مصــرف کننده بزرگ را با هدف مهار افزایش قیمت بنزین و تورم را اعلام کرد، 
توقف افزایش تولید را بررســی کرده بود.شــاهزاده عبدالعزیز بن سلمان، وزیر 
انرژی عربستان سعودی هشدار داد که بازارهای نفت جهان ماه آینده در آستانه 
بازگشت به مازاد عرضه هستند و تقاضا در معرض ریسک افزایش ابتلا به کرونا 
قرار دارد.تحقیقات داخلی اوپک نشان می دهد اوایل سال میلادی آینده اشباع 
عرضه قابل توجهی شکل می گیرد و اگر آمریکا و متحدانش از ذخایر استراتژیک 
خود نفت آزاد کنند، این وضعیت شدت می گیرد.تاکنون اوپک پلاس با نادیده 
گرفتن درخواســتهای مکرر آمریکا و کشــورهای دیگر، از افزایش بیشتر تولید 
خودداری کرده و این امر روابط میان ریاض و واشــنگتن را تیره تر کرده است.

ظهور واریانت جدید با ریسکهای واضحی که برای مصرف سوخت دارد، می تواند 
دفــاع از توقف افزایش تولید نفت را راحت تر کند. حتی موسســه مالی »یو بی 
اس« پیش بینی کرده که این گروه ممکن است کاهش تولید را بررسی کند.بر 
اساس گزارش بلومبرگ، با این حال معلوم نیست چنین اقدامی حمایت کامل 
همه اعضای گروه را جلب کند. اعضایی مانند روسیه و امارات متحده عربی اغلب 

مشتاق هستند صادراتشان را سریع تر ازسربگیرند.

مدیرعامل »فملی« از دلایل افزایش سرمایه گفت:

رشد 4 برابری ذخایر معدنی مس طی 9 سال

اردشیر ســعدمحمدی در مجمع عمومی فوق العاده با تشریح دلایل بنیادی 
برای افزایش ســرمایه گفت: این صنعت بزرگ با توجه به طرح های توسعه در 
دســت اجرا و رشد ذخایر معدنی دستیابی به درآمد ۵/۵ میلیارد دلاری را تا ۴ 
سال آینده هدف گذاری کرده اســت.اطمینان خاطر از وجود ماده اولیه، وجود 
بازار مصرف، داشتن دانش توسعه، کیفیت بالای محصولات، وجود منابع مالی، 
داشتن حداقل ریســک های بنیادی و سرمایه گذاری منطبق بر الگوی  عرضه و 
تقاضای جهانی، تغییر چهره انرژی دنیا از ســوخت های فســیلی به انرژی  های 
تجدیدپذیر و انرژی الکتریکی همه و همه شــاخص های اقتصادی  هســتند که 
بنگاه های معدنی مس در دنیا برای سرمایه گذاری و تولید بیشتر در این صنعت 
ویــژه در نظر می گیرند. در همین زمینه روز گذشــته ۲ آذرماه مجمع عمومی 
فوق العاده شــرکت ملی صنایع مس ایران با هدف دستور کار افزایش سرمایه از 
۲۰ هزار به ۴۰ هزار میلیارد تومان و تامین مالی بخش بزرگی از طرح های توسعه 
معدنی مس در کشور برگزار شد. در این مراسم، دکتر »اردشیر سعدمحمدی« 
مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مس ایران به تشــریح عوامل و دلایل بنیادی 
برای افزایش سرمایه و ســرمایه گذاری روی طرح های توسعه برای سهامداران 
پرداخت. در نهایت و با رأی ســهامداران شرکت ملی صنایع مس ایران افزایش 
۱۰۰ درصدی سرمایه »فملی« به عنوان بزرگ ترین افزایش سرمایه تاریخ بورس 
از محل ســود انباشته به تصویب رسید تا نماد فملی صاحب سرمایه  ۴۰ هزار 
میلیارد تومانی  شــود.وی ادامه داد: برای سال ۲۰۲۲ به دلیل اینکه ۱۳۸ هزار 
تن تقاضا بیشتر از تولید خواهد بود؛ قیمت افزایش پیدا خواهد کرد و به ۹۹۱۳ 
دلار خواهد رسید و برای سال ۲۰۲۳ به ۱۰۴۰۵ دلار می رسد و در سال ۲۰۲۴ 
به دلیل اینکه یکسری از پروژه ها در دنیا وارد مدار تولید خواهد شد؛ به ۹۶۸۶ 
 دلار رسیده و مجدداً در سال ۲۰۲۵ به ۱۰۰۶۲ دلار خواهد رسید.سعدمحمدی 
گفت: میزان جمعیت جهان تقریباً در سال ۲۰۳۵ بالغ بر ۸ میلیارد و ۵۰۰ نفر 
خواهد شــد و مصرف سرانه از ۳.۲ کیلوگرم فعلی به ۴.۲ کیلوگرم می رسد. در 
خصوص تقاضای مس برای خودروهای برقی تا ســال ۲۰۵۰ بیش از ۵۰ درصد 
خودروهای دنیا ظرف ۳۰ ســال آینده برقی خواهند شد. این موارد همه بیانگر 
افزایش تقاضاســت.وی در خصوص منابع و ذخایر زمین شناسی معادن فعال و 
تازه کشف شده گفت: در ســال ۹۱ حدود ۲ میلیارد و ۴۳۶ میلیون تن منابع 
و ذخایر داشــتیم و در پایان ۶ ماهــه ۱۴۰۰ به حدود ۹ میلیارد و ۱۲ میلیون 
تن رســیده است.وی یادآور شد: این منابع در سال گذشته ۷.۵ میلیارد تن بود 
امسال ۹ میلیارد تن مطرح می شود تمام این ها با عیار حد ۲ دهم درصد ارزیابی 
شــده است، الان دنیا عیار حد اقتصادیش ۱۱ صدم درصد است؛ یعنی اگر عیار 
حد را روی ۱۱ صدم قرار دهیم ذخایر ما به طور چشمگیری فزونی پیدا می کند.

بازار انرژی

خبر

گروه اقتصادی- مهدی رضایی: زمانی نه چندان دور، 
بنزین پاشنه آشیل اقتصادی و سیاسی ایران بود و تحریم 
بنزین در مقطعی در دولت محمــود احمدی نژاد موجب 
تولید بنزین در مجتمع های پتروشــیمی و آلودگی شدید 
هوا شده بود. اما در دولت حسن روحانی با افتتاح پالایشگاه 
بزرگ ســتاره خلیج فارس، نه تنهــا آرزوی خودکفایی در 
تولید بنزین تحقــق یافت، بلکه ایران به یکی از مهمترین 
صادرکنندگان بنزین در منطقه تبدیل شــد.اما به نظر می 
رسد که این خودکفایی با کاش تولید بنزین به خطر افتاده 
است.به گزارش مردم سالاری آنلاین، پس از سخنان جلیل 
سالاری مدیرعامل شــرکت پالایش و پخش فرآورده های 
نفتــی مبنی بر اینکه در دولت قبل ســوخت پیش فروش 
شده و پول آن دریافت شده اما سوخت به خریدار تحویل 
نشده است برخی از سایتها و خبرگزاری های حامی دولت 
رئیســی، با تیترهایی همچون »۲ میلیارد لیتر سوخت گم 
شد« یا »خســارت ۱۰۰۰ میلیارد تومانی زنگنه به خزانه 
کشور« طوری وانمود کردند که گویی اتفاق عجیبی افتاده 
است. خبرگزاری اصولگرای فارس هم نوشت: بیژن زنگنه 
وزیر نفت دولت روحانی در سال آخر مسئولیت خود بنزین 
و فرآورده های نفتی را پیش فروش و پول آن را هزینه کرده 
است. نکته جالب درباره این ادعا این است که پول سوخت 
پیش فروش شده دریافت شده و از آنجا که مدارک آن در 
شــرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی موجود است، 
مدیرعامل این شرکت توانسته به این موضوع استناد کند. 
در واقع عیچ اتفاق عجیبی نیفتاده؛ ســوخت پیش فروش 
شــده، پول آن دریافت شده وســوخت که در اختیار خود 
شرکت پالایش و پخش است باید تحویل خریدار شود. اما 
چرا از روش پیش فروش اســتفاده شده است؟در شرایطی 
که بازگشــایی اعتبار اســنادی بین المللی بــرای فروش 
فرآورده در دوران تحریم به صورت رســمی شدنی نیست، 
مطمئن ترین راه برای فروش فرآورده به نحوی که پول آن 
به خزانه دولت برگردانده شود، دریافت مبلغ صورتحساب 

قبل از تحویل فرآورده یا دریافت ضمانتنامه معتبر اســت. 
شرکت ملی پالایش و پخش در سال ۱۳۹۹ با همین روش 
در حــدود ۹ میلیون تن فرآورده های نفتــی را با قیمتی 
بالاتر از فوب خلیج فارس، صادر کرده و تحویل خریداران 
آن داده بــود. اما با روی کار آمــدن دولت جدید، در این 
مســیر وقفه ای ایجاد شد و حالا که دولت جدید با کاهش 
تولید در شرکت پالایش و پخش مواجه شده است، برخی 
مدیران با فرار رو به جلو قصد دارند اذهان را به آن ســمت 
معطوف کنند که چرا ســوخت پیش فروش شده تحویل 

داده نشده است. 
در حالیکــه مروری بر آمار و ارقام نشــان می دهد کل 

سوخت پیش فروش شده ای که تحویل داده نشده و اتفاقا 
پول آن هم دریافت شــده، از نظر حجمی تنها دو درصد از 
کل فرآورده های نفتی صادرشده در سال گذشته است. اما 
کاهش تولید فرآورده های نفتی شــاید یکی از عوامل عدم 
امکان اجرای این تعهد توســط دولت جدید باشد چراکه 
میــزان تولید فرآورده هــای نفتی که پیــش از این ۱۱۵ 
میلیون لیتر در روز بود به اســتناد سخنان جلیل سالاری 
معــاون وزیر نفــت در روز ۳۰ آبان ماه، بــه ۱۰۲ میلیون 
لیتر در روز کاهش یافته اســت! این موضوع در شــرایطی 
که ســال گذشته و در شــرایط تحریم، فروش بنزین یکی 
از راه های تامین ارز مورد نیاز کشــور برای خرید کالاهای 

اساســی از جمله داروهای کرونا و واکســن بود و در سال 
۱۳۹۹ صــادرات بنزین با حــدود ۳ میلیارد دلار رتبه اول 
صادرات کشــور را به خود اختصــاص داد، میتواند جایگاه 
صادرات بنزین را بــا چالش جدی مواجه کند.اما این تنها 
پیامــد کاهش صادرات فرآورده های نفتی نیســت. تجربه 
نشــان داده اســت با توقف صادرات فرآورده به کشورهای 
منطقه، صادرات ســوخت جای خود را به قاچاق سوخت 
مــی دهد. به طوری که مصرف بنزین داخلی پس از توقف 
صادرات آن به یک باره رشــدی نامتعارفی را تجربه کرده 
اســت. علی نقوی مدیرعامل بورس انــرژی در مصاحبه با 
خبرگزاری تسنیم )۲۵مهر ۱۴۰۰( با اشاره به این موضوع 
تاکید کرد: بخشــی از بنزینی که به عنوان مصرف داخلی 
محسوب می شود با توجه به عدم عرضه در مکانیزم بورس و 
نیاز کشورهای همسایه در حال قاچاق شدن است.با توجه 
به اظهارات کارشناسان بورس انرژی میتوان نتیجه گرفت 
روزانه حدود ۱۶ میلیون لیتر بنزین قاچاق میشود که با در 
نظر گرفتن قیمت لیتری ۵۰ سنت برای بنزین و دلار ۲۸ 
هزار تومانی ضرری در حدود ۱۳ هزار میلیارد تومان در ۶۰ 
روز فصل پاییز از توقف صادرات بنزین به کشور وارد شده 
است.به نظر می رســد، مدیران فعلی برای پوشش ضعف 
مدیریت و ناتوانی خود، با فرار  به جلو اظهاراتی غیرمستند 
و نادرســت درباره قیمت بیان می کنند. این درحالیست 
کــه قیمت فوب خلیج فارس در زمان عرضه فرآورده ها در 
بورس انرژی مشــخص اســت و با رجوع به تابلوی بورس 
مشخص می شــود که قیمت فرآورده های فروش رفته در 
فضای رقابتی بالاتــر از قیمت های فوب خلیج فارس بوده 
است.تداوم این روند، موجب می شود شبکه قاچاق سوخت 
از کشور که توســط عرضه های مستمر و منظم در بورس 
انرژی کشــور در چند سال متلاشی شده بود دوباره رونق 
گرفته و فرآورده ای که صادرات آن می تواند، ارز کالاهای 
اساسی کشــور را تامین کند دوباره به همان روزی بیفتد 

که قبلا افتاده بود.

فرار رو به جلو به خاطر کاهش تولید سوخت، با ایرادگیری عجیب از دولت قبل

زنگ خطر رونق دوباره قاچاق سوخت با کاهش تولید بنزین

اخبار واصله بیانگر این است که ستاد تنظیم بازار مخالف 
افزایش قیمت های قبلی خودرو بوده و به دنبال افزایش ۱۰ 
درصدی قیمت است و احتمالا چهارشنبه هفته جاری، این 
ســتاد نظر نهایی خود را اعلام می کند.به گزارش خبرنگار 
مهر، سه شنبه ۱۸ آبان ماه سال جاری دو خودروساز بزرگ 
کشور ایران خودرو و سایپا بنا به تصویب شورای هماهنگی 
ســران قوا در ۲۸ مهر ماه و تصمیم وزارت صمت به عنوان 
متولــی جدید قیمت گذاری خودرو، بــرای خروج از قیمت 
گذاری دستوری، اقدام به افزایش قیمت برخی از محصولات 
خود کردند. در همیــن رابطه محصولات ایران خودرو بین 
۱۵ تا ۱۹ درصد و قیمت محصولات ســایپا در حدود ۱۵ تا 
۱۷ درصــد افزایش پیدا کرد.در ادامه نیز مدیران عامل این 
دو شرکت خبر از برگزاری هفتگی فروش فوق العاده جهت 
ساماندهی بازار خودرو و فک رهن خودروهای فروخته شده 
دادند )پیش از این خودروی فروخته شده به مدت یک سال 

فک رهن نمی شــد( و تاکید کردند که بــا توجه به اصلاح 
قیمت، محدودیت مربوط بــه فک رهن دیگر در طرح های 
فروش فوق العاده خودروســازان لحاظ نخواهد شد و عرضه 
خودرو افزایش خواهد یافت. بنابراین مردم منتظر تغییرات 
باشند.با این حال پنجشــنبه ۲۰ آبان ماه، رئیس جمهوری 
به موضوع افزایش قیمت خودروهــا ورود کرد و در همین 
رابطه نیز وزیر صمت به خودروســازان دستور بازگشت به 
قیمت های قبلی را داد و اعلام شــد که پس از بررسی های 
همه جانبه، قیمت های جدید خودرو اعلام خواهد شد.همین 
مســاله موجب شــد تا نه تنها وعده خودروسازان مبنی بر 
فروش فوق العاده هفتگی اجرا نشود بلکه بازار خودرو بیش از 
پیش در اغما فرو برود؛ به گونه ای که اگرچه همواره تغییرات 
نرخ دلار موجب نوســانی شــدن قیمت ها در بازار خودرو 
می شد اما طی دو هفته گذشته بازار خودرو به حالت استپ 

داره و هیچ واکنشی به اخبار مختلف نداشته است.

احتمال اعلام قیمت های جدید طی هفته جاری
از سویی دیگر به دلیل عدم شفافیت در این حوزه، طی دو 
هفته گذشته اخبار ضد و نقیض بسیاری در خصوص سیاست 
گذاری در صنعت خودرو و نحوه تعیین قیمت ها اعلام شــد 
که در نهایت با اعلام وزیــر صمت مبنی بر واگذاری تعیین 
قیمت خودرو به ســتاد تنظیم بازار، مشخص شد این ستاد 
که در دولت جدید به ریاســت معــاون اول رئیس جمهوری 
تشکیل جلسه می دهد، جایگزین شــورای رقابت در قیمت 
گذاری خودرو شــده اســت.این بلاتکلیفی در حالیست که 
مجید عشقی رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار ۲۳ آبان 
ماه اعلام کرد که با پیگیری های سازمان بورس و وزیر اقتصاد 
و در جلساتی که با حضور وزیر صمت و رئیس جمهور برگزار 
شد، مقرر گردید اصلاح قیمت خودرو مجدد در ستاد تنظیم 
بازار بررســی شود که و به زودی نتیجه آن اعلام می شود.در 
همین رابطه اگرچه انتظار می رفت در یک آذر ماه قیمت های 

جدید اعلام و تکلیف صنعت و بازار خودرو تعیین شود اما طی 
روزهای گذشته جلسات ستاد خروجی خاصی در مورد خودرو 
نداشــت و فقط وزیر صمت طی دو جلسه گزارشی در مورد 
بازار و تولید خودرو ارائه داده اســت.با این حال پیگیری های 
خبرنگار مهر نشان می دهد که به احتمال زیاد در جلسه روز 
چهارشنبه هفته جاری ستاد تنظیم بازار، موضوع قیمت گذاری 
خودروهای داخلی بررســی و این ســتاد نظر نهایی خود را 
نســبت به اصلاح قیمت ها اعلام خواهد کرد.همچنین اخبار 
واصله به خبرنگار مهر بیانگر این است که ستاد تنظیم بازار 
مخالف افزایش قیمت های قبلی بوده و به دنبال افزایش ۱۰ 
درصدی قیمت خودرو است.باید توجه داشت که عدم شفاف 
سازی مسئولان دولتی در مورد سیاست گذاری صنعت خودرو 
و بلاتکلیف کردن صنعت و بازار، نه تنها منجر به ساماندهی 
بازار نمی شود بلکه بیش از پیش زمینه را برای جولان دلالان 

و افزایش زیان دهی خودروسازان فراهم می کند.

وزیر راه و شهرســازی از اعلام آمادگی برای مشــارکت 
با انبوه ســازان برای ساخت مسکن خبر داد گفت: متناسب 
با محل زمین می توانیم مشــارکت در ساخت با انبوه سازان 
داشته باشــیم و واحدهای ســهم وزارت راه وشهرسازی را 
با هدف ارائه به مردم کم تــوان اختصاص دهیم.به گزارش 
ایسنا، رستم قاسمی، وزیر راه وشهرسازی در جلسه با انجمن 
انبوه سازان مسکن با بیان اینکه اکنون موضوع نهضت ملی 
مســکن در کشور مطرح اســت، گفت:  اقدامات زیادی در 
راستای نهضت ملی مسکن انجام شــده و اقدامات زیادی 
نیز برای انجام باقی مانده است؛ بنابراین این جلسه را برای 
اســتفاده از نظرات و تجربیات انبوه سازان تشکیل دادیم تا 
روندی را در پیش بگیریم که نتیجه آن ســاخت مســکن 

برای مردم باشد.
وی با اظهار اینکه امروز هزینه مســکن در  سبد خانوار 
بسیار زیاد است، تصریح کرد: در شهرهای بزرگ بیش از ۶۰ 
درصد و در شــهرهای کوچک به میزان کمتر، هزینه های 
مسکن در سبد خانوار برآورد شــده است.قاسمی با اشاره 
به وجود دو مولفه برای ســاخت مسکن، توضیح داد:  یکی 
اینکه سیاست دولت سیزدهم این است که در بخش مسکن 
اقدامات ویژه ای انجام دهد و دوم اینکه قانون جهش تولید 
مسکن که مجلس در اواســط مهر ماه به دولت ابلاغ کرد، 
که مزیت های خوبی دارد.وزیر راه و شهرسازی همچنین با 
اظهار اینکه تسهیلات پیش بینی شده برای سهم مسکن در 
کشور حدود ۲۰ درصد از سهم تسهیلات کل کشور است، 
اضافه کرد:  این مســئله به بانک ها ابلاغ شده و یک قانون 
پایدار است.قاسمی با یادآوری اینکه در جلسه شورای عالی 
پول و اعتبار نیز جلســات متعددی با بانک مرکزی برگزار 
شده است، گفت:  ســهم پرداخت تسهیلات مسکن در هر 
شهر تقریبا تعیین و به همه بانک ها ابلاغ و همچنین سهم 
هر بانکی نیز تعیین شــده است.وی یادآور شد:  حدود یک 
میلیون از تعداد این واحدها متناسب با جمعیت روستاهای 
کشور، مسکن روستایی کشــور است و بقیه نیز در بخش 
شهری ساخته می شود.قاســمی همچنین تامین زمین را 
یکی از مولفه های مهم ســاخت ۴ میلیون مسکن در چهار 

سال بیان و تاکید کرد:  در وزارت راه وشهرسازی بانک زمین 
را پایه گذاری کرده ایم و حداکثر تا دو ماه آینده در کل کشور 
وضعیت زمین ها مشخص خواهد شد.قاسمی با بیان اینکه 
تا امروز زمین های ۲ میلیون و ۴۰۰ هزار واحد در کشــور 
تعیین تکلیف شــده و برای ساخت وساز آماده است، گفت: 
زمین های داخل شــهر متعلق به دولت و راه وشهرسازی در 
اولویت اول قرار دارد.قاسمی با یادآوری اینکه ساخت ۶۰۰ 
هزار واحد را نیز در شــهرهای جدید پیش بینی کرده ایم، 
تصریح کرد:  زمین های شهرهای جدید نیز در اختیار وزارت 
راه وشهرســازی است بنابراین امروز ۲ میلیون و ۴۰۰ هزار 
واحد زمین را تعیین تکلیف شــده و آماده اجرا در اختیار 
داریم.وزیر راه وشهرسازی در اختیار گذاشتن زمین رایگان 
را جزو دســتور کار وزارت راه وشهرسازی بیان کرد و گفت:  
هر زمین دولتی که درخواست واگذاری آن را داشته باشیم 
و ظرف دو ماه واگذار نکنند ثبت اســناد مکلف است یک 
طرفه ســند آن را به نام وزارت راه وشهرسازی بزند.قاسمی 
همچنین ادامه داد: با بنیاد مســتضعفان توافق کردیم که 
۹۰۰ هکتار زمین های بنیاد در شــهرهای مختلف کشور را 
بــرای این کار در اختیار بگیریــم همچنین با اوقاف توافق 
کردیم که زمین های آنها را به ســاخت مســکن اختصاص 
دهیم.وی تصریح کرد: بنابراین انبوه ســازان نگران مسئله 
تامین زمین نباشــند زیرا زمین را تامین می کنیم.قاسمی 
با بیــان اینکه بر اســاس قانون جهش تولیــد، به وزارت 
راه وشهرســازی اجازه ایجاد صندوق ملی مسکن داده شده 
اســت، گفت: در این صندوق پیش بینی اولیه این است که 
ســالی ۳۰ تا ۴۰ هزار میلیارد تومان درآمد سالیانه از این 
صندوق داشته باشیم.وی ادامه داد:  این درآمد برای کمک 
به دوران ســاخت و پرداخت مابه تفاوت به اقشار کم درآمد 

اختصاص می یابد.

استفاده از روش های نوین
 برای ساختمان سازی

وزیر راه وشهرســازی تاکید کرد: باتوجه به تســهیلات 
پیش بینی شــده  اگــر بتوانیــم از روش هــای نوین برای 
ساختمان سازی استفاده کنیم، نه تنها کار ساخت را می توان 
با کیفیت و ســرعت بیشــتر و قیمت کمتر انجام داد بلکه 
افراد می توانند با آورده کمتری صاحب خانه شوند.قاسمی 
درباره ساخت مسکن در روستاها با بیان اینکه بنیاد مسکن 
مســئولیت ســاخت در روســتاها به صورت خودمالکی را 
دارد، گفت: حدود بیش از ۲۰۰ هزار واحد از مســکن مهر 
باقی مانده است، بخشی از این واحدها تعاونی سازی  بودند و 
در مرحله پیشرفت ۸۰ درصد متوقف شده است و یا اینکه 
امکاناتی همچون فاضلاب و آسانسور ندارد؛ برای این واحدها 
برنامه ریزی کرده ایم که بتوانیم تعداد واحد مسکونی باقی 
مانده مسکن مهر را نیز ساماندهی کنیم.وزیر راه وشهرسازی 
در بخش دیگری از صحبت های خود تصریح کرد:  معتقدم 
بخش خصوصی می تواند در ایران مسکن سازی کند؛ آنچه با 
برخی بخش های دیگر تفاهم نامه امضا کرده ایم که برای ما 
اجرا کند به معنای این نیست که کار ساخت را انجام دهند 
بلکه منظور توزیع مدیریت ســاخت است.قاســمی با بیان 
اینکه ستاد وزارتخانه ای شاید نتواند با مثلا ۵ هزار پیمانکار 
ارتباط داشته باشــد، توضیح داد:  اگر سه بخش مدیریتی 
کمک کنند به معنای این نیســت که کار ساخت مسکن 
را در اختیار دارند؛ ستاد اجرایی کار را از طریق پیمانکاران 
انجام می دهد و فقط بخــش مدیریتی را برعهده دارد زیرا 

خودش سازوکار اجرایی ساخت را ندارد.
اعلام شروط مجلس برای ورود شرکت های 

خارجی به ساخت پروژه مسکن دولتی
عضو کمیســیون عمران خطوط قرمز و شروط مجلس 

برای ورود شــرکت های خارجی )شــرکت های چینی ( به 
ساخت چهار میلیون واحد مسکونی را تشریح کرد.مجتبی 
یوســفی در گفت وگو با ایلنا درباره سیاســت وزارت راه و 
شهرســازی مبنی بر اســتفاده از توان شرکت های چینی 
برای اجرای پروژه ســاخت چهار میلیون مسکن در چهار 
ســال )پروژه نهضت ملی( اظهار داشت: در ابتدا باید بگویم 
که با ایجاد بازار برای شــرکت های خارجی مخالف هستم 
و اینکــه برای شــرکت های خارجی بازار ایجــاد کنیم در 
حالی که شــرکت های داخلی هــم در تولید محصولات و 
مصالح ساختمانی و هم در زمینه خدمات فنی و مهندسی 
بسیار توانمند هســتند.وی ادامه داد: نباید فراموش کنیم 
که انبوه ســازان داخلی در شــرایط سخت و بدون حمایت 
دولت در ســال های گذشــته نیاز بازار را تامین کردند. در 
دولت های گذشته شاهد آن بودیم در شرایط بروز بیماری 
هلندی در اقتصاد و تا گشایشــی رخ می داد بخش هایی از 
بازار جولانگاه شــرکت های خارجی می شــدند اما در حال 
حاضر اگر بنا است با حمایت مجلس و اختصاص اعتبارات 
برای اجرای پیشنهاد مجلس مبنی بر ساخت چهار میلیون 
مسکن )طرح جهش تولید مسکن( برای اولین بار اعتباراتی 
از جمله اختصاص ۲۰ درصد تســهیلات بانک ها تا سقف 
۳۶۰ هزار میلیارد تومان اختصاص یابد، باید این اعتبارات 
برای افزایش اشــتغال و اســتفاده از توان داخل باشد.عضو 
کمیسیون عمران مجلس تاکید کرد: بهترین فرصت ایجاد 
شده که با فعال سازی صنعت ساختمان اشتغال را بالا ببریم 
اما نکته بســیار مهم حذف انحصار و انحصارشکنی است. 
نباید هزینه ســوء مدیریت، عدم توجــه به R&D و نبود 
تکنولوژی های جدید را مردم  بدهند، همانطور که امروز در 
خودروسازی به دلیل انحصار مردم این هزینه ها را از جیب 
و جان خود می دهند.این عضو کمیســیون عمران افزود: از 
دیگر خطوط قرمز ما برای مذاکره با شــرکت های خارجی 
بحث تامین منابع مالی با شرکت های کنسرسیومی از روش 
تهاتر یا از ســایر روش ها اســت که البته اگر شرکت های 
داخلی توان تامین مالی را داشــته باشند باز هم اولویت با 

داخلی ها است.

تداوم گمانه زنی ها

احتمال افزایش ۱۰ درصدی قیمت خودرو

وزیر راه و شهرسازی خبر داد

اعلام آمادگی برای مشارکت با انبوه سازان

اتاق بازرگانی تهــران در جدیدترین گزارش خود 
به بررســی وضعیت تجارت ایران و ترکیه با ســوریه 
پرداخته که نشــان دهنــده فاصله قابــل توجه آمار 
صادراتی دو کشــور است.بر اســاس اطلاعات منتشر 
شده در این گزارش، صادرات غیرنفتی ایران به سوریه 
در هفت ماه ســال جاری به ۱۰۶ میلیون دلار رسیده 
و در مجموع ایران بیش از ۷۹ هزار تن کالا به سوریه 
صادر کرده است.در مقابل نیز سوریه حدود ۱۹۵ هزار 
تن کالا به ارزش ۱۷ میلیون دلار به ایران صادر کرده 
است. در مقایسه با سال قبل، صادرات ایران به سوریه 
رشــدی ۴۲ درصدی داشته اســت. هر چند این آمار 
در مقایســه با عملکرد ســال ۱۳۹۸ و پیش از کرونا، 
تغییر چندانی را نشــان نمی دهــد.در این مدت، تراز 
تجاری ایران و ســوریه، ۸۹ میلیون دلار به نفع ایران 
بوده اســت و این عدد نیز در مقایســه با عملکرد دو 
سال قبل که تراز مثبت ۸۳ میلیون دلاری ثبت شده 
بوده، تغییر چندانی نشــان نمی دهد.متوســط قیمت 
کالاهای صادراتی ایران به ســوریه در ســال جاری، 
۱۳۳۳ دلار در هر تن بوده که در مقایســه با ســال 
قبل، افزایش ۴۲۲ دلار را نشــان می دهد. همچنین 
عمده کالاهای صادراتی ایران به ســوریه به کالاهای 
بــا ارزش افزوده بالا و کالاهای ســرمایه ای اختصاص 

دارد.جزئیات منتشــر شده نشــان می دهد که اجزا و 
قطعات توربین های بخار، دارو، خمیر غذایی، کنســرو 
و شیرخشــک اصلی ترین کالاهای صادراتی ایران به 
ســوریه در هفت ماه ســال جاری را تشکیل داده اند.
بررسی تجارت مشترک ترکیه و سوریه نیز در ۹ ماهه 
نخست ســال جاری میلادی نشان می دهد که میزان 
صــادرات ترک ها از مرز یــک میلیارد و ۱۰۰ میلیون 
دلار گذشــته و در مقابل ســوریه به این کشــور ۹۹ 
میلیون دلار صادرات داشــته اســت. ارزش صادرات 
ترکیه به سوریه در ســال جاری میلادی رشدی ۴۳ 
درصدی را به ثبت رسانده است.در فهرست اصلی ترین 
کالاهای صادراتی ترکیه به ســوریه نیز لوازم خانگی، 
چربــی و روغن های حیوانی و نباتی و قند و شــکر و 
شیرینی دیده می شود.مقایسه عملکرد صادراتی ایران 
و ترکیه به ســوریه نشــان می دهد که ایران در هفت 
ماهه ســال جاری شمســی، به طور میانگین ۱۵.۲ 
میلیون دلار کالا به سوریه صادر کرده و این در حالی 
است که ترکیه در ۹ ماهه نخست سال جاری میلادی 
به طور میانگین ۱۳۱ میلیون دلار در هر ماه به سوریه 
صادرات داشته اســت. به این ترتیب میزان صادرات 
ترکیه به سوریه بیش از هشت برابر صادرات ایران به 

سوریه بوده است.

رئیس فراکسیون کارگری مجلس شورای اسلامی 
گفت: در حال حاضر ۴۰۰ هزار کارگر ســاختمانی در 
کشور بیمه نیســتند که در مقصر این مسئله مجلس 
است چراکه باید قانونی در راستای حمایت از کارگران 
ساختمانی تصویب کند.علی بابایی کارنامی روز شنبه 
در جلسه هیئت رئیســه فراکسیون کارگری مجلس 
شورای اسلامی با تشــکل های کارگری و کارفرمایی 
اســتان مرکزی  اظهار کرد: همــه بر اهمیت موضوع 
کارگری تاکید دارند و حضور ما در اراک نیز بر دغدغه 
منــد بودن فراکســیون کارگری تاکیــد دارد.همین 
جلســات نمادی از توجه به حقوق شــهروندی است 
و ما اعتقــاد داریم که کارگران دو بال پرواز توســعه 
اقتصاد کشور هســتند و دولت نیز بر همین موضوع 
معتقد است.رئیس فراکسیون کارگری مجلس شورای 
اســلامی تصریح کــرد: امروز با افتخار در این شــهر 
حاضرشــدیم تا بگوییم ما در کنار کارگران هســتیم، 
از اســتاندار می خواهیم مشکلات شــرکت های این 
شهر از جمله شرکت هپکو را حل کند و پیگیری این 
مسائل را در دســتور کار قرار دهد.وی افزود: سازمان 
تامین اجتماعی، مجلس شــورای اســلامی و وزارت 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعی تفاهم کــرده اند که در 
کنار یکدیگر مسائل و مشلات را پیگیری کنند، نمی 

شود با حقوق ۴ یا ۵ میلیونی با این تورم زندگی کرد 
و ما این مسائل را درک می کنیم.ما به دنبال راهکاری 
هستیم که یک لقمه حلال را به سفره جامعه کارگری 
اضافه کنیم نه اینکه بخواهیم به مشکلات دامن بزنیم.

بابایی ادامه داد: همچنن ما به دنبال این هستیم که از 
مشــکلات کارگری کاسته شود و به تحقق فرمایشات 
و تاکیدات مقام معظم رهبری نزدیک شــویم.وی از 
اســتاندار مرکزی خواســت با توجه بــه اینکه هپکو 
خط قرمز نظام و مجلس و... اســت از این شــرکت و 
دیگر بنگاه هــای اقتصادی مشــکل دار حمایت کند 
و افزود: باید مشــکلات این شــرکت از جمله مدیران 
ناکارآمد، مشــکلات تامین اجتماعی، سهامداری و....

رفع شود.رئیس فراکســیون کارگری مجلس شورای 
اســلامی خاطرنشــان کرد: در حال حاضر ۴۰۰ هزار 
کارگر ســاختمانی در کشــور بیمه نیستند که مقصر 
این موضوع مجلس اســت که باید قانونی در راستای 
حمایت از کارگران ســاختمانی راه اندازی کند.بابایی 
ادامه داد: ســالانه هزاران نفر فوتی ناشــی از حوادث 
کار در کشور داریم که باید قانونی در این خصوص در 
مجلس وضع شود تا شاهد رویداد این حوادث نباشیم.

بهبود فضای کســب و کار دغذغه مســئولین دولت 
سیزدهم و مجلس یازدهم است.

4۰۰ هزار کارگر ساختمانی در کشور بیمه نیستندترکیه هشت برابر ایران به سوریه صادرات دارد


